

## Aboriginal Issues Put into Focus, Again

**June 19, 2008** – The long-standing social and economic challenges facing Canada's Aboriginal peoples were brought to the forefront of media and public attention last week. The historic apology by the Government of Canada for its residential schools policy and the hardship to Aboriginal families and communities across Canada reminded Canadians of the importance of working earnestly in partnership with Aboriginal leaders towards reconciliation to improve their opportunities and quality of life.

This week, CPRN presents four hidden gems that speak to current policy issues facing Aboriginal communities and all Canadians.

Governance and the desire of young people to hold their governments accountable is a major theme of CPRN research into youth participation and engagement in civic affairs. Aboriginal youth involvement in the next stage of reconciliation will hopefully pave the way for more meaningful participation in the broader Canadian civil society. ***The Meaning of Political Participation for Indigenous Youth*** by Taiiaki Alfred, Brock Pitawanakwat, and Jackie Price was released in September 2007 as part of CPRN's research on youth and politics.

The paper addresses two central questions on the meaning of political participation among Canada's Indigenous youth: What does political engagement mean to Indigenous youth? What are the implications of their attitudes and beliefs regarding political participation for Canadian electoral processes and institutions? The study is based on interviews and focus group sessions with a broad sampling of Indigenous youth from a variety of urban and community contexts to identify youths' perceptions of political identity, citizenship and political activism, while also exploring their relationship with the state and its electoral processes.

To read or download *The Meaning of Political Participation for Indigenous Youth*, [click here](#).

***Aboriginal Communities and Urban Sustainability*** by Katherine A.H. Graham and Evelyn Peters (published December 2002) explores the relationship between Aboriginal individuals, Aboriginal peoples and city life, as well as the policy implications of that relationship. It is set in the context of cities being central to Canada's economic and social well-being. The paper explores the federal role in fostering socially inclusive cities and the challenge of assuring a culturally distinct Aboriginal population in Canada's cities. To read or download *Aboriginal Communities and Urban Sustainability*, [click here](#).

► **FRANÇAIS**

s u b s c r i b e

e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network

u n s u b s c r i b e

In addition, in April 2004, CPRN released these reports:

***Lessons from Abroad: Towards a New Social Model for Canada's Aboriginal Peoples***, by Martin Papillon and Gina Cosentino, reviews experience in the United States, New Zealand and Australia for lessons on developing a new social model for Aboriginal peoples in Canada. To read or download, [click here](#).

***Urgent Need, Serious Opportunity: Towards a New Social Model for Canada's Aboriginal Peoples***, by Frances Abele, documents the changes in Canada's Aboriginal communities in recent decades and their implications for a new social model. To read or download, [click here](#).



RÉSEAUX CANADIENS DE RECHERCHE  
EN POLITIQUES PUBLIQUES

Des leaders en matière de participation et de recherche sur les politiques socio-économiques



## Les problèmes autochtones de nouveau mis en perspectives

**Le 19 juin 2008** – Les défis économiques et sociaux auxquels les Autochtones font face depuis longtemps au Canada se sont retrouvés au premier plan de l'actualité dans les médias et dans l'esprit du public la semaine dernière. Les excuses historiques que le gouvernement canadien a présentées en raison de la mise en place de sa politique des pensionnats autochtones et des préjudices qu'elle a causés aux familles et aux collectivités autochtones partout au pays ont rappelé aux Canadiens l'importance de travailler de bonne foi en partenariat avec les dirigeants autochtones afin de procéder à une réconciliation visant à améliorer leurs perspectives d'avenir et leur qualité de vie.

Cette semaine, les RCRPP présentent quatre perles cachées qui traitent des enjeux de politiques actuels auxquels sont confrontés les collectivités autochtones et tous les Canadiens.

La gouvernance et la volonté des jeunes de tenir leur gouvernement responsable est un thème majeur des recherches des RCRPP portant sur la mobilisation et la participation des jeunes aux affaires civiques. Il est à souhaiter que l'engagement des jeunes Autochtones dans la prochaine étape de la réconciliation ouvre la voie à leur participation plus significative à la société civile canadienne en général. Le rapport ***The Meaning of Political Participation for Indigenous Youth***, préparé par Taiaiake Alfred, Brock Pitawanakwat et Jackie Price, fut publié en septembre 2007 dans le cadre des recherches entreprises par les RCRPP sur les jeunes et la vie politique.

Les auteurs de ce rapport abordent deux questions fondamentales concernant le sens que prend la participation politique chez les jeunes Autochtones au Canada :

► ENGLISH

a b o n n e m e n t

e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network

Qu'est ce que la participation politique signifie pour les jeunes Autochtones ? Quelles sont les répercussions de leurs attitudes et de leurs convictions à l'égard de la participation politique sur les institutions et les processus électoraux au Canada ? Cette étude s'appuie sur des entrevues individuelles et des rencontres avec des groupes de discussion qui nous ont permis de consulter un large échantillon de jeunes Autochtones provenant d'une diversité de milieux urbains et communautaires; ces rencontres visaient à identifier les perceptions de ces jeunes à l'égard de l'identité politique, du statut de citoyen et de l'activisme politique, tout en analysant aussi leurs relations avec l'État et les processus électoraux.

Pour consulter ou télécharger *The Meaning of Political Participation for Indigenous Youth*, veuillez [cliquer ici](#).

Dans le rapport ***Aboriginal Communities and Urban Sustainability*** (publié en décembre 2002), les auteures Katherine A. H. Graham et Evelyn Peters analysent les relations entre les Autochtones, les peuples autochtones et la vie urbaine, ainsi que les incidences sur les politiques de ces relations. Cette analyse se situe dans le contexte de la place que les villes occupent en tant qu'élément central du bien-être économique et social au Canada. Les auteures examinent le rôle du gouvernement fédéral en vue de favoriser le développement de villes socialement inclusives et de relever le défi d'assurer un caractère culturellement distinct aux populations autochtones dans les villes canadiennes. Pour consulter ou télécharger *Aboriginal Communities and Urban Sustainability*, veuillez [cliquer ici](#).

De plus, en avril 2004, les RCRPP ont publié les rapports suivants :

***Lessons from Abroad: Towards a New Social Model for Canada's Aboriginal Peoples***, rédigé par Martin Papillon et Gina Cosentino, est consacré à une analyse de l'expérience observée aux États-Unis, en Nouvelle-Zélande et en Australie afin d'en tirer des enseignements pertinents en vue d'élaborer un nouveau modèle social pour les Autochtones au Canada. Pour consulter ou télécharger ce rapport, veuillez [cliquer ici](#).

***Urgent Need, Serious Opportunity: Towards a New Social Model for Canada's Aboriginal Peoples***, préparé par Frances Abele, contient une analyse des changements survenus dans les collectivités autochtones du Canada pendant les dernières décennies, ainsi qu'une évaluation de leurs répercussions en vue de l'élaboration d'un nouveau modèle social. Pour consulter ou télécharger ce rapport, veuillez [cliquer ici](#).